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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

حجت الاسلام حسن روحانی در مراسم بهره برداری از سه 
طرح بزرگ شهری به ابعاد مختلف توسعه و ارتباط توسعه 
پایدار با محيط زیست پرداخت. بخش هایی از صحبت های 

او را مرور می کنيم:  
  دو پروژه از س��ه پروژه ای که امروز افتتاح شد، مرتبط با 
محيط زیست است. از آغاز انقلاب تا به امروز یکی از مسائلی 
که شاید برای مردم باورکردنی نباشد این است که آیا متروی 
تهران که اساس آن قبل از انقلاب تهيه شده است، اجرا بشود 
یا نشود. آن زمان سخن از این بود که مترو یک پروژه لوکس 
است و ما باید اتوبوس را برای مردم تهران تهيه کنيم، سخن 
از این بود که این پروژه ما را وابسته می کند و با خودکفایی ما 
منافات دارد. امروز نه نيازی هست و نه فرصت آن وجود دارد 
که بخواهيم بگویيم چه افرادی با این پروژه مخالف بودند، 
افراد روشنفکر، تحصيلکرده و معروفی با پروژه مترو مخالف 
بودند، نه این که ش��ما فکر کنيد افراد خاصی که اطلاعات 
چندانی از این پروژه نداشتند. به هرحال مجلس اول با این 
دعواها گذشت. در اوایل مجلس دوم که ترکيب تغيير کرده 
بود و شرایط مناسب شد، تقریبا  سال ۶۳ بود که نمایندگان 
تهران برای مسائل مرتبط با تهران هر هفته یک بار جلسه 
می گذاشتند و ریاس��ت آن هم با مرحوم آقای  هاشمی بود. 
در آن جلسات درخصوص مترو صحبت می کردند و بنابراین 
پروژه مترو به تصویب رس��يد. از ط��رف نمایندگان مردم 
تهران در مجلس دوم، بنده و آقای دری نجف آبادی مسئول 

پيگيری اجرای پروژه متروی تهران شدیم.
  در ایام نوروز که ما در مناطقی از کشور شاهد سيل بودیم، 
طرح های توسعه همانند س��دها جان هزاران نفر را نجات 

داد. اگر طرح های توسعه ای ما در قالب سدها در خوزستان 
نبودند، که باز هم ما در این پروژه شاهد تلاش های مرحوم 
آیت الله  هاشمی رفس��نجانی بودیم و اگر سد دز که سدی 
قدیمی است، سد کرخه، سد گتوند و سد شهيد عباسپور 
و دیگر سدهای آن استان وجود نداشت، امروز وضع استان 

خوزستان متفاوت بود.
  اگر س��د کرخه وجود نداشت، همه آن حجم آبی که به 
سمت این سد روانه می شد، به کجا می رفت؟ چه وضعيتی 
برای استان خوزستان به وجود می آمد؟ ما وقتی درخصوص 
بس��ياری از طرح ها قض��اوت می کنيم، بای��د یک مقدار 

بلندمدت تر به آن نگاه کنيم.
  سيل جایی جاری نمی شود، بلکه در مسيل خود جاری 
می شود و وقتی ما مس��يل آن را خراب می کنيم، سيل هم 
خانه م��ا را خراب می کند. الان یک فرصتی هس��ت که ما 
برگردیم و ب��ه حقوق طبيعت بپردازیم. م��ا اميدواریم که 
جنگل کاری اطراف تهران ادامه پيدا کند. جنگل کاری ها و 
مراتع به هنگام بارش باران شدید مانع از شکل گيری سيل 
و سيلاب می ش��ود و موجبات حفظ جان مردم را به وجود 
می آورد. آدم تعجب می کند که چه کس��ی و چطور برای 
ساخت برخی اماکن در طبيعت و بستر رودخانه ها مجوز داده 
است؟ با چه مقدار پول؟ اگر خدای ناکرده آن دستگاه فاسد 
پولی گرفته باشد، با این کار خطر بزرگی را برای جان مردم 
تهران خریده است. این جا دیگر بحث پول نيست، بلکه بحث 

معامله جان مردم با پول کثيف است.
  اميدواریم که ش��هرداری تهران و در دیگر اس��تان ها، 
استانداران و شهرداران محترم آن استان ها،  سال ۹۸ را  سال 

آزادس��ازی طبيعت بدانند. این وظيفه بزرگ در قبال همه 
ما هست. سيل  سال ۹۸ فریاد رسای طبيعت بود که مردم 
دست از ظلم به من بردارید، چراکه درنهایت مورد ظلم واقع 
خواهيد شد. ما وقتی به لایروبی رودخانه ها و موانع نمی رسيم 
آن وقت با یک نظر کوتاه مدت ممکن اس��ت کاری را انجام 

دهيم که آسيب بزند.
  اگر شرایط تحریم و مسائل اقتصادی نبود، دلار امسال 
به صورت طبيعی قيمتی حوالی ۶ هزار تومان داش��ت. 
با این وجود نيز قيمت سوخت در کشور ما قابل مقایسه 
با کشورهای همس��ایه نيس��ت و باز این قاچاق صورت 
می گرفت. بنابراین برای جلوگيری از قاچاق و فس��اد و 
برای کاهش مصرف انرژی، ما در تعطيلات عيد بيش از 
۱۰۰ ميليون ليتر سوخت مصرف کردیم. این که به صورت 
عادی بالای ۷۰-۸۰ ميليون ليتر بنزین مصرف می کنيم، 
می شود با گسترش حمل ونقل عمومی مانند مترو بخشی 
از این سوخت صادر ش��ود و مردم از منافع آن بهره مند 

شوند.
  سيل و زلزله، پيامش��ان این بود که بافت فرسوده باید 
تغيير پيدا کند و تهران ش��هری است که باید ما حتما آن 
را در برابر زلزله و سيل احتمالی مصون سازی کنيم و برای 
حفظ جان مردم و رفاه مردم تلاش کنيم. ما اگر یک محله 
فرس��وده را زنده و آن را به یک س��اختی نو تبدیل کنيم، 
ثروت مردم افزوده و زندگی آنها راحت تر می شود. ما باید 
محله های فرسوده را نوسازی کنيم و من در ابتدای کار آقای 
مهندس حناچی، ش��هردار تهران بر اهميت این موضوع 

تاکيد کردم.

سخنیدرنقدآموزشوپرورش

مجتبی پارسا
روزنامهنگار

محققان و عالمان علوم تربيتی از ساليان دراز تاکنون نظرات 
متفاوتی را در مورد هدف آموزش وپرورش و تربيت کودکان 
داشته اند. یکی از بهترین سخنرانی هایی که در این باب شنيدم، 
سخنرانی دکتر مصطفی ملکيان، فيلسوف و اندیشمند معاصر 
اس��ت که به خوبی این موضوع را تبيين کرده اس��ت. مایلم 

چکيده ای از سخنان ایشان را با شما به اشتراک بگذارم.
در یک دسته بندی کلی می توان گفت پنج هدف و غرض 
ب��رای آموزش وپرورش ک��ودکان وجود دارد ک��ه نهادهای 
آموزشی در کشورهای مختلف هریک بنا بر ارزش ها، آرمان ها، 
اهداف، نيازها و عرف جامعه شان، دست کم یکی از این موارد را 

هدف خود در تربيت کودکان قرار داده اند.
نخستين و ساده ترین دیدگاه این است که تربيت کودکان 
باید به نحوی باش��د که آنها بتوانند ب��ه درد جامعه بخورند، 
یعنی کودکان را طوری تربيت کنيم که در بزرگسالی هر یک 
از آنها بتوانند یک شغل و حرفه را در اجتماع به خوبی هرچه 
تمام تر به عه��ده بگيرند. به عنوان مثال، ک��ودکان را تربيت 
کنيم که در آینده پزش��ک، مهندس، نجار، معمار، نقاش و ... 
بشوند. مهمترین مدافع و طرفدار این دیدگاه افلاطون است. 
او در کتاب جمهوری یک جامعه آرمان��ی را تصویر کرده که 
برگزیدگان حکيم آن جامعه باید نوباوگان را از همان آغاز تولد 
استعدادشان شناسایی کنند، تا بفهمند که در آینده برای چه 

شغلی مناسب هستند و آنها را در همان راستا تربيت کنند.
دیدگاه دوم می گوید که علم برای خود علم و دانستن برای 
دانستن و معرفت برای معرفت هدف است. علم نباید وسيله 
برای رسيدن به هدف دیگر باشد، بلکه خودش هدف است، به 
عبارتی دیگر هدف آموزش وپرورش انتقال تمدن به نسل های 
بعدی است. بزرگان دوران رنسانس چنين دیدگاهی را داشتند 
که معتقد بودند انس��انی که از دیگران داناتر است، از دیگران 

بهتر است.
دیدگاه سوم، تعليم روش تفکر اس��ت، یعنی این که هيچ 
معلوماتی نياز نيست انتقال یابد، بلکه باید روش فکر کردن و 
راه های درس��ت فکر کردن را آموخت. در این دیدگاه به جای 
روش تفکر ش��ما فرآورده های فکری را می آموزانيد که مثل 

آموزش ماهيگيری است به جای دادن ماهی. 
دیدگاه چه��ارم متعلق به یک��ی از بزرگترین متخصصان 
تعليم و تربيت، یعنی ژان ژاک روس��و است. او معتقد بود که  
آموزش وپرورش باید به هر انسانی یاد دهد که چگونه به تفرد 
خودش جامه عمل بپوش��اند، یعنی به فرد یاد بدهيد که کار 
خاصی جهان هستی به دوست گذاشته است که باید سراغ آن 
بروی. حرف عارف بزرگ آلمانی »یاکوب بومه« که از بزرگترین 
عرفای جهان مس��يحی اس��ت در همين زمينه اس��ت که 
می گوید یک پينه دوز خوب بهتر از یک استاد دانشگاه بد است.

دیدگاه پنجم، هدف آموزش وپرورش اخلاقی تر کردن انسان 
است. طبق این نظریه اگر معلم یا مربی، بعد آموزش وپرورش 
ش��اگرد خود را مرخص کرد و او تواضع و صداقت و احسانش 
بيشتر شد، نشان می دهد که در هدفش موفق بوده است، یعنی 
کارکرد ویژه انسانی ما، اخلاقی تر بودن است. »جوزف باتلر« 
فيلسوف و متخصص بزرگ آموزش وپرورش در قرن هفدهم 
به این معتقد بود. او می گفت آموزش وپرورش ها عيب شان این 

است که به اخلاقی تر زندگی کردن توجه ندارند.
با توجه به فيلسوفان اخلاق، ما باید بتوانيم سه ویژگی را در 
کودکانمان پرورش دهيم: »صداقت، تواضع و احسان.« سایر 

فضایل از درون این سه تا بيرون می آیند.
حال باید گفت که نهادهای آموزش وپرورش به هر ميزانی 
که تعداد بيشتری از این دیدگاه ها را عملی کنند، افراد بهتری را 
تربيت خواهند کرد. ولی به نظر می رسد که آموزش وپرورش ما 
به نخستين و ساده ترین دیدگاه بسنده کرده و توجهی به سایر 
دیدگاه ها خصوصا دیدگاه آخر یعنی اخلاقی تر کردن کودکان 

توجهی ندارد.

یادداشت

حکمحبسبرایمتهمان
پروندهدکلنفتی

چهار متهم پرونده دکل نفتی توس��ط شعبه 
۱۰۶۳ مجتمع امور اقتصادی به ریاس��ت قاضی 
فضلعلی، به حب��س محکوم ش��دند. در حکم 
صادرش��ده آمده؛ متهم ردیف اول، علی طاهری 
مطلق، مدیرعامل سابق شرکت تأسيسات دریایی 
به اتهام خيانت در امانت نس��بت به ۸۷ ميليون 
دلار وجوه متعلق به شرکت تأسيسات )از طریق 
اتلاف و افقاد( به تحمل سه سال حبس محکوم 
شده است. دادگاه همچنين مراد شيرانی، متهم 
ردیف دوم را به تحمل ۶ماه حبس با احتساب ایام 
بازداشت قبلی محکوم کرد. سيدرضا مصطفوی 
طباطبایی، متهم ردیف سوم هم به اتهام خيانت 
در امانت به تحمل سه س��ال حبس محکوم شد 
که طبق حکم دادگاه، این حکم پس از قطعيت 
و استرداد محکوم عليه به ایران اجرا می شود. این 
حکم ظرف مهلت 2۰روز پس از ابلاغ، با اعتراض 
متهمان قاب��ل تجدیدنظرخواه��ی در محاکم 

تجدیدنظر استان تهران است. 

 

بیست روز گذشــت از زمانی که سیل 
گریبان مازندران و بعد از آن گلســتان 
را گرفت. آق قلا  و گمیشــان در آب غرق 
شدند و بعد از آن هم سیل شیراز، لرستان 
و خوزستان رخ نشــان داد. در این میان 
اما فارغ از قــدرت طبیعت و توانش برای 
ویرانی در کســری از ثانیــه، آن چه در 
تحلیل ها و گفتار کارشناسان بیش از هر 
چیزی وجود دارد، تخطی  طی ســالیان 
گذشته و عدم رسیدگی به مواردی بود که 
می تواند عامل گسترش و افزایش سیل 
باشد. یک نمونه اش اظهارنظر اسماعیل 
نجار، رئیس ســازمان مدیریت بحران 
کشور بود که به برخی از علت های وقوع 
سیل در گلستان اشاره کرد و گفت:   »پر 
شدن سدهای »گلستان« و »وشمگیر«، 
لایروبی نکــردن مصــب رودخانه ها و 
محدود بــودن خروجی آب به ســمت 
دریــا ازجمله علت های وقوع ســیل در 
مناطق مسکونی اســت.« پس از آن هم 
رویداد۲۴ در گزارشــی خطای انسانی را 
در این خصوص پررنگ دانست و نوشت 
»هر ســد گنجایش خاصــی دارد، طی 
سال های گذشته به دلیل خشکسالی و 
کاهش بارش باران در اســتان گلستان، 

چند متری داخل این دو سد را گل ولای 
پر کرده بــود، اما در همه این ســال ها 
مسئولان نگهداری از سد ها اقدامی برای 
لایروبی آنها نکرده اند. بخش قابل توجهی 
از گنجایش سد ها به واسطه این گل ولای 
پر شده و هنگامی که به ناگاه باران ممتد 
باریدن گرفته است، ظرفیت این سد ها 
با وجود وضع لایروبی نشــده، سریعا پر 
شده و منجر به ســرریز شدن سد ها و در 
نتیجه وقوع سیل شده است.« پس از این 
گزارش ها و در پنجم فروردین شــهرام 
کوسه غراوی، نماینده مردم شرق گلستان 
در مجلس گفت:   »کسانی که در حادثه 
سیل گلســتان اهمال کاری و کوتاهی 

کردند، حتما باید خطاهای آنها بررسی و 
با آنها برخورد شود.« 

اما نمونه دیگر دســتکاری انســان و 
تاثیرش بر میزان افزایش سیل در شیراز 
و ویرانی عظیم و کشته های فراوانی بود که 
در دروازه قرآن به جا گذاشت. روز گذشته 
کارگروه بررسی عوامل وقوع این رویداد، 
عوامل اصلی بروز ســیل در دروازه قرآن 
شــیراز را اعلام کرد. مواردی که بیش از 
هرچیز تاثیر عوامل انسانی در آن وجود 
داشت. ازجمله این موارد می توان به تغییر 
در محیط طبیعی حوضه آبریز )تغییر در 
پوشش گیاهی، شیب زیاد حوضه آبریز و 
ساخت وسازهای متعدد در مسیر(، وجود 

نخاله های ساختمانی در مقاطع مختلف 
مسیرهای اصلی و فرعی منتهی به دروازه 
قرآن و کم شدن مقطع ورودی کانال به 
دلیل گرفتگی دریچه زباله گیر نصب شده 
در ورودی آن اشــاره کرد. مواردی که در 
این گزارش عنوان شده و البته این موارد 
در مورد سیل لرســتان و خوزستان هم 

قابل بررسی است. 
همین موارد عاملی شد تا روز گذشته 
ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه بگوید 
که این قــوه از تمام اختیارات دســتگاه 
قضائی برای برخورد با خاطیان ســیل 
اســتفاده خواهد کرد. او همچنین گفته 
قانون به صراحــت درخصوص اقدامات 
پیشگیرانه حوادث توضیحات لازم را ارایه 
کرده که به عنوان مثال لایروبی رودخانه ها 
و جداره سازی در سیل یکی از این موارد 
اســت و دســتگاه قضائی باید اهمال و 
قصور در این زمینــه را پیگیری و از تمام 

اختیارات قانونی خود استفاده کند.
حال باید منتظر ماند و دید این اقدامات 
به چه شــکلی عملیاتی خواهد شد و آیا 
مســببان این اتفاقات که شامل سال ها 
اهمال کاری اســت، با دقت شناسایی و 

بازخواست خواهند شد یا خیر؟

رئيس قوه قضائيه از برخورد با خاطيان سيل های اخير خبر داد

ازتماماختیاراتقانونیخوداستفادهخواهیمکرد
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بيژن زنگنه، وزیر نفت، صادرات نفت و ميعانات گازی را به دليل تحریم آمریکا یکی از مشکلات وزارت 
نفت عنوان کرد و گفت:   »تلاش مان این است هيچ رقمی از صادرات نفت و ميعانات گازی عنوان نشود 
و تاکنون نيز در این زمينه موفق بودیم؛ اعلام رقم صادرات نفت سبب سوءاستفاده دشمنان می شود. ما 
توانایی صادرات این مقدار نفت را برخلاف عده ای که عنوان می کنند به دليل ناکارآمدی نداریم، داریم. 
مشکل کنونی صادرات نفت سياسی و امنيتی است، نه عملياتی.« او ادامه داد: »تاکنون فرد یا سازمانی در 
بخش تهاتر نفت با کالا وارد نشده است. دریافت پول نفت برای ما بسيار مهم است و باید نسبت به پرداخت 

آن مطمئن شویم تا مشکلات همانند بابک زنجانی بار دیگر تکرار نشود.«

وزیر نفت:  

مشکلصادرات
نفتامنیتیو
سیاسیاست

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 45

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

در هر بار تمرین پناه گيری، در 
محل های امن پناه گيری کنيد 

تا انجام این عمل در زمان 
وقوع زلزله، نياز به صرف وقت 

نداشته باشد.

گاه
ن

انتخاببینسوسنگردو
هورالعظیمشایعهاست

علی حسن حسین زاده، 
معاون سياس��ی- امنيتی 
اس��تانداری خوزس��تان: 
»یکی از شایعات مهم اخير 
این بود که ستاد بحران باید 
تصميم بگيرد بين شهر سوسنگرد یا تأسيسات 
نفتی هورالعظيم یکی زیر آب برود. بعد تصاویری 
منتشر شد از انفجار سيل بند هورالعظيم. این یعنی 
مسير آب به سمت هورالعظيم تغيير جهت داده 
ش��ده، درحالی  که اصلا به این شکل نبوده است. 
آقای استاندار هم در این زمينه توضيحات دادند. با 
توجه به افزایش دبی کرخ��ه راه ها و منافذی که 
می تواند این حجم از آب را در رودخانه کم کند، به 
ص��ورت تخصصی توس��ط س��ازمان آب و برق 
شناسایی شدند. همچنين منافذی را که می تواند 
در دشت ها و تالاب ها به ش��کل های متفاوتی با 
همکاری مردم باز شود تا از شهرها محافظت کنيم 
و آب وارد شهرها نشود، شناسایی کردیم. انفجار 
س��يل بند هورالعظيم هم در همين راستا بوده 

است.« )خبرانلاین(

سالکدرکمینمناطقسیلزده
گویا،  محمدمهــدی  
رئي��س مرک��ز مدیریت 
وزارت  واگير  بيماری های 
بهداش��ت: »در بعضی از 
مناطق سيل زده استان های 
گلستان، لرستان و خوزس��تان نگران گسترش 
بيماری سالک هستيم که در این راستا، اقدامات 
لازم جه��ت کنت��رل و ازبين بردن حش��رات و 
جوندگان مانند استفاده از حشره کش ها و جانوران 
موذی، طراحی و دستورالعمل های لازم نيز تهيه 
شده است که در زمان مناسب عملياتی خواهد شد. 
اميدواریم عمليات پيشگيری از بيماری سالک در 
مناطق سيل زده، مانند موفقيتی که در طی زلزله 

کرمانشاه به دست آمد، پيش رود.« )وبدا(

تغییراتاحتمالیدرمجمع
تشخیصمصلحتنظام

آیت الله محسن مجتهد  
شبســتری، عضو مجمع 
نظام:  مصلحت  تش��خيص 
مجمع  جلس��ه  »نخستين 
تشخيص مصلحت نظام روز 
ش��نبه آینده برگ��زار می ش��ود. با انتص��اب آیت الله 
آملی لاریجانی به ریاس��ت مجمع تشخيص مصلحت 
احتمال برخی تح��ولات درون مجمع و دس��تورکار 
جلسات آن وجود دارد. در جلسه شنبه هم درخصوص 
CFT  و پالرمو بحثی وجود نخواهد داش��ت و با انجام 
تغييرات و مشخص شدن دستورکار، درجلسات بعدی به 

بحث و سپس تصميم گيری گذاشته خواهد شد.« )آنا(

رئيس جمهوری از ساخت وساز   در 
مسيرهای سيل به شدت انتقاد کرد:  

صحبتاز
معاملهجان
مردمباپول
کثیفاست
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